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Irina Ionescu: Stimată doamnă, 
i nterpretati la Teatrul  Naţional 
"Vasile Alecsandri" din laşi , rolul 
titular al spectacolului Elisabeta 1 
de Paul  Foster. Ce înseamnă 
pentru un actor întâlni rea cu una 
dintre cele mai impo'rtante per
sonal ităţi ale istoriei universale, 
cu o eroină despre care se ştiu 
atâtea lucruri? 
Mihaela Arsenescu Werner: Noi 
actor i i ,  când avem sarc i n a  
copleşitoare d e  a juca personaje 
istorice, trăim o vreme cu obsesia 
acestora. Vă mărturisesc că eu 
am trăit luni de zile cu obsesia 
E l i sabete i :  am înce rcat să o 
înţeleg, să îi semăn, pentru ca, 
apoi, să mă detaşez, să păstrez 
numai ceea ce era esenţial. Am 
citit mult despre ea, întrunea cel 
pu ţ i n  zece personal ităţ i  d e  
bărbaţi adevăraţi îmbinate cu o 
diplomaţie specific feminină. Ştia 
să impună ordinea,  d iscipl ina, 
ştia să-şi asume responsabil ităţi. 
În epoca noastră, dominată de 
confuzie de valori, avem nevoie 
de nişte repere stabile. Elisabeta 
este un reper. Pe cât o descopăr, 
pe cât o cu nosc - este u n  
personaj tot mai fascinant.  O 
iubesc şi sper, că ne undeva, de 
acolo, m-a atins şi ea, din când 

în când, pe umăr. 
1 . 1 . :  Cum aţi lucrat cu regizoarea 
I rina Popescu Boieru? 
M.A.W.: Reîntâ ln i rea cu ea a 
fost , ca de obice i ,  fructuoasă, 
caldă, extrem de ofertantă. Am 
colaborat foarte b ine  pentru 
că face parte d i n  categor ia 
regizori lor care te obligă să cauţi, 
să găseşti în t ine valenţe pe 
care nici măcar nu le bănuiai. Nu 
este un reg izor  t i ra n ,  nu îţi 
impune anumite lucruri, propriile 
interpretări asupra trăirilor unui 
personaj , îţi dă doar o busolă ca 
să poţi găsi s ingur calea, nu-l 
duce de mână pe actor pentru 
a-1 scoate din pădure. Cred că 
am găsit împreună cele mai  
bune soluţii în  ceea ce priveşte 
abordarea text u l u i  l u i  Pau l  
Foster, deş i ,  c a  or ice l uc ru ,  
spectaco l u l  este perfect i b i l ,  
niciodată gata, terminat. E u  sunt 
d in acest punct de vedere un  
artist nefericit: nu  sunt mulţumită 
n i c iodată d e  ceea ce fac, 
întotdeauna mi-aş dori s-o pot lua 
de la capăt, să refac lucrurile care 
nu-mi plac. Uneori , găsesc căi 
noi , neaşteptate şi după zece sau 
douăzeci de reprezentaţii . Cred 
că este un lucru uun,  deşi nu 
dorm l in iştită după încheierea 

munci i  la un spectacol ,  după 
premieră. 
1 . 1 . :  Cum reacţionează publicul în 
faţa acestu i  personaj fabu los, 
care este Elisabeta 1 a Anglief? 

M. A.W. :  Datorită formule i  de 
teatru în teat ru , pe care 
spectacolul o propune, publicul 
primeşte mult mai uşor istoria 
El isabetei . Faptul că povestea 
este spusă de o trupă de actori 
el isabetan i ,  care, d in  când în 
când, întrerup �xpunerea eveni
mentelor pentru a pune la punct 
detal i i le montări i ,  constituie un 
avantaj . Caracterul discontinuu al 
convenţiei teatrale îl i ncită pe 
spectator, îl aduce mai aproape 
de personaje. Astfel ,  el reţine mai 
uşor  ş i  i nformaţi i l e  d e  ord i n  
istoric, strecurate în piesă. Apoi, 
datorită faptului că spectacolul se 
joacă într-o sală-studio, nu există 
o distanţă prea mare între actori 
şi spectatori , acestora din urmă 
li se pare, cred eu, că fac parte 
din joc, din convenţie. Pe această 
idee au fost construite special şi 
bănci le  rezervate pub l icu l u i .  
Spectatorul n u  stă l in iştit, detaşat 
într-un scaun ,  el participă, vrând
nevrând ,  se joacă împreună cu 
noi , suferă,  e îngrijorat, şocat 
împreună cu noi . După zece 
reprezentaţii am primit din partea 
publicu lui confirmarea că formula 
scen ică pe care am adoptat-o 
este unanim acceptată, primită 
de spectatori. Fiecare alege ceva 
din acest spectacol, fie anecdota, 
f ie  adevăru l  istor ic ,  conform 
propriu lu i  interes sau n ivel de 
cultură. 




